
t oseei r ani . i r
سياست2

روی موج کوتاه

محبوبه ولی، روزنامه نگار

»آفرین بر شــما اما به شرطی که تا 
پایان بر موضع خود بایســتید.«؛ این 
»آفرینی« است که آیت الله سید یوسف 
طباطبایی نژاد، امام جمعه اصفهان به 
نمایندگان اصفهــان در مجلس بابت 

استعفای دسته جمعی شان گفت. 
او ضمن تاکید بر اینکه صدای مردم 
اصفهان بایــد به گوش دولت برســد، 
انتقاد کرد که هیچ یک از دولت ها برای 

زاینده رود قدمی برنداشتند.
امام جمعــه اصفهان مســتقیما 
به شــخص روحانی و عمــل نکردن به 
وعده هایش هم اشــاره کــرد و افزود: 
»رئیس جمهوری در جمع مردم اصفهان 
گفت زاینده رود جاری می شود اما نشد و 
حتی دولت بودجه ای برای آب اصفهان 
در نظر نگرفته اســت.« البته این تنها 
امام جمعه اصفهان نبود که از استعفای 
دسته جمعی نمایندگان این استان در 
مجلس حمایت کرد. مجمع اصولگرایان 
نیز با صدور بیانیــه ای از اقدام حمایت 
کرده اســت. در بیانیه این مجمع آمده 
است: »سال هاست که استان اصفهان 
را اســتانی برخوردار می نامند در حالی 
که نه تنها نرخ بیکاری این استان بیش 
از متوسط کشــوری است، بلکه تامین 
آب آشامیدنی مردم نیز با مشکل جدی 

مواجه شده است.«
مجمع اصولگرایان هــم مانند امام 
جمعه اصفهان نوک پیــکان انتقادات 

خود را به سوی شخص حسن روحانی 
گرفته و در بیانیه خود نوشــته اســت: 
»رئیس جمهور به عنــوان عالی ترین 
مقام اجرایی کشــور با بررسی عملکرد 
زیــر مجموعه هــای خود بیندیشــد 
که چرا مصوبــات شــورای عالی آب 
در مــورد زاینده رود به ویــژه در زمینه 
بارگذاری های جدید بــر زاینده رود و 
برداشــت های غیرمجاز و بی رویه اجرا 

نشده است.«
چاره آخر یا شانتاژ؟

این استعفای پر سر و صدا مربوط به 
چهارشنبه گذشته است. همان روزی 
که اصلاحات لایحه CFT در مجلس 
تصویب شــد، 18 نماینــده اصفهان 
در اعتراض به صفر شــدن بودجه آب 
استانشان در لایحه بودجه 98 به صورت 
دسته جمعی اســتعفا کردند. بسیاری 
این اقدام نادر را شانتاژ خبری، شوخی 
یا زهر چشــم گرفتــن اصفهانی ها از 
دولــت و لاریجانی تفســیر کردند. در 
واقع از آنجا که »کرســی نمایندگی در 
مجلس و مواهبش« برای هر کسی قابل 
چشم پوشی نیست، کسی استعفای این 

نمایندگان را جدی نگرفت.
نماینده شاهین شهر، برخوار و میمه 
دیروز اما در پاسخ  به این واکنش ها گفته 
است استعفای آنها نه تنها شوخی نیست 

بلکه خیلی هم جدی است. 
حســینعلی حاجــی دلیگانی، به 
فارس گفته است: »به عنوان عضو ناظر 
از طرف مجلس شورای اسلامی اعلام 

می کنم وقتی وضعیــت پروژه ها را در 
سطح ملی مشاهده می کنیم، می بینیم 
اســتان های دیگر در اجرای پروژه های 
زیربنایی و زیرساختی از اصفهان سبقت 

می گیرند.«
دیگر نمایندگان این استان نیز طی 
روزهای گذشــته تاکیــد کرده اند که 
چاره ای جز اســتعفا نداشته اند. عباس 
مزروعی ســبدانی، وکیل حقآبه داران 
شرق اصفهان درباره ابعاد این موضوع به 
ایلنا گفته است: »اکنون همه چیز استان 
اصفهان درگیر آب اســت و ندیدن این 
موضوع در بودجــه، به معنای فراموش 

کردن این استان است.«
او به پنج میلیــارد تومانی که دولت 
اخیرا برای جبران خســارت 400 هزار 
کشاورز، بخشــنامه کرده، اشاره کرده 
و افزوده اســت: »چنیــن مبلغی برای 
استانی مثل اصفهان که تامین کننده 
آب و آهن و فولاد کشور است، نادرست 
و نازیبا اســت. دولت برای مالباختگان 
یک صندوق ورشکســته ممکن است 
14 میلیارد تومان بگــذارد اما برای این 
تعداد کشاورز چنین مبلغ اندکی کنار 

می  گذارد.«
نظر مزروعی درباره استعفای دسته 
جمعی نمایندگان اصفهان نیز این است 
که چاره ای جز استعفا ندارند. او در این 
مورد می گوید: »نمایندگان اصفهان از 
هر دو جناح هستند و حتما در گذشته در 
کمیسیون های مختلف در رابطه با یافتن 
راهکاری برای مسئله آب بحث و گفتگو 

کرده  و جلســاتی با نمایندگان دولت 
داشته اند اما اکنون متوجه شده اند که 
راهی جز استعفا، پیش پایشان نیست.«

بدقولی نوبخت و کنایه اش
یکی از جلســاتی که ایــن وکیل 
حقآبه کشــاورزان اصفهان به آن اشاره 
کرده، جلسه چندین ماه گذشته با وزیر 
نیروست. حاجی دلیگانی به جلسه اشاره 
کرده و گفته اســت که رئیس مجلس 
در جلســه با حضور وزیر نیرو قول داده 
است که مسئله آب را پیگیری کند اما 
چندین ماه گذشته و نتیجه ای ندیده ایم. 
همچنین نتیجه مشخصی از وزارت نیرو 

ندیده ایم.
او به جلســه ای با نوبخــت، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه نیز اشاره کرده 
و افزوده اســت که نوبخت در آن جلسه 

قول اختصاص بودجه قابل توجه به دو 
پروژه در اصفهان را داده بود که به قولش 

عمل نکرد.
در دولــت امــا بر خــلاف مجمع 
اصولگرایــان و امام جمعــه اصفهان، 
واکنش ها به این اســتعفای نادر مثبت 
نبــود. محمدباقر نوبخت که از ســوی 
نمایندگان اصفهان بــه بدقولی متهم 
می شود، پس از شنیدن استعفای دسته 
جمعی آنها در نشســت خبری بودجه 
98 با کنایه گفت که »مجلس می تواند 
بگوید منابعی که ایجاد کردید کم است، 
بنابراین هیچ نماینده ای نمی تواند بگوید 
که »چون در لایحه بودجه چنین چیزی 
دیده نشــده اســتعفا می دهم«! چند 
روز دیگر هر آنچه ما در بودجه ندیدیم 

می توانند ببینند.«
روزنامه ایران هــم به عنوان روزنامه 
رســمی دولت در شــماره روز گذشته 
خود با انتقاد از استعفای دسته جمعی 
نمایندگان اصفهان در اعتراض به بودجه 
آب این استان، نوشــت: »ما چیزی به 
عنوان نماینده استان نداریم. نمایندگان 
در اصل نماینده مردم ایران هستند که 
از طریق مردم منطقه خاصی برگزیده 
می شوند. بنابراین بیش از آنکه مدافع 
منافع منطقه ای و محلی باشند )که این 
دفاع ایرادی هم ندارد( باید مدافع منافع و 
مصالح کل کشور باشند. اگر قرار باشد که 
هر تعداد نماینده که موضوعی را مخالف 
اولویت های خــود می دانند، تهدید به 
استعفا کنند که در این صورت گفت و گو 
و بحث بی معنا می شود. این بدان معنا 
نیســت که خواســته این نمایندگان 
درست یا نادرست است، بلکه هدف تذکر 
دادن این نکته است که برای رسیدن به 
هدف خود از شیوه هایی استفاده نکنیم 
که اگر دیگران هم از آن استفاده کردند، 

ناراحت خواهیم شد.«
»آب« شوخی بردار نیست

به رغم آنچه روزنامه ایران نوشــته، 
نماینــدگان مجلــس دغدغه هــای 
منطقه ای بســیاری نیز دارند، به ویژه 
که اغلب با توسل به همین دغدغه های 
منطقه ای و استانی رأی جمع می کنند.  
نمایندگان استان اصفهان در هر انتخابات 
به مردم استانشان وعده می دهند که از 
طریق ملزم کردن دولت به تامین بودجه 
لازم، احداث تونــل کوهرنگ را محقق 
می کنند تا مسئله آب این استان حل شود 
اما هر بار نه تنها مسئله آب حل نمی شود، 
بلکه زاینده رود بیش از گذشته به سوی 
برهوت شــدن پیش می رود و صنعت و 
کشاورزی استان نیز هر سال بیشتر از 

سال قبل گرفتار بی آبی می شوند. 

نمایندگان اصفهان در استعفانامه 
خود خطاب به علی لاریجانی نوشته اند در 
صورتی که نتوانند حق مردم استانشان را 
برای تامین آب شرب از طریق این دولت 
تامین کننــد، دلیلی بــرای حضور در 

مسئولیت نمایندگی نمی بینند.
آنها ادامه داده اند که از زمان تقدیم 
اســتعفای خود از حضــور در صحن و 
کمیســیون ها خــودداری می کنند و 
منتظر می مانند تا تکلیفشان مشخص 

شود. 
تکلیف آنها به دو صورت مشــخص 
می شــود؛ یا اینکه بودجه قابل توجهی 
برای آب اصفهان در ســال 98 در نظر 
گرفته شــود که بعید اســت یا اینکه با 
استعفایشــان موافقت شود که بعیدتر 
اســت. اگر دولت در نهایت مجبور شود 
بودجه ای برای آب این اســتان در نظر 
بگیرد، با توجــه به تنگناهــای مالی 
موجود، قطعــا آنقدر نخواهــد بود که 
خطر خشکســالی را از این استان دور 
کند. بنابراین به نظر می رسد راهی که 
دولت و مجلس در برابر این اســتعفای 
دسته جمعی خواهند رفت، نه افزایش 
بودجه خواهد بود نه پذیرش این استعفا 
و بدین ترتیب این جدالی است که ادامه 

خواهد داشت. 
از ســوی دیگــر حمایــت افرادی 
چون امام جمعه اصفهــان و جریاناتی 
چون مجمع اصولگرایان از این موضع 
و اقــدام نمایندگان اســتان اصفهان و 
درگیری هایی که بر سر آب در اصفهان 
در جریان اســت، حکایت از آن دارد که 
حتی اگر استعفای نمایندگان این استان 
شوخی باشد، اما مشکل آب در این استان 
اصلا شوخی نیست و بمب ساعتی است 
که هر آن به لحظــه انفجارش نزدیک 

می شود. 

فرجام استعفای جمعی نمایندگان اصفهان چه خواهد بود؛

افزایش بودجه، پذیرش استعفا یا هیچ کدام؟

خبر

رئیس شــورای مرکزی حــزب کارگزاران با 
اشاره گمانه زنی هایی که درباره تشکیل پارلمان 
اصلاحات زده می شــود، گفت: رهبران جریان 
اصلاحات اراده ای برای تشکیل پارلمان اصلاحات 

ندارند.
محسن هاشــمی، رئیس شــورای مرکزی 
حزب کارگزاران، در گفت وگو با تسنیم ، با اشاره 
به گمانه زنی هایی که درباره تشــکیل پارلمان 
اصلاحات وجــود دارد، گفت: عملی کردن طرح 
پارلمان اصلاحــات یا همان مجمــع عمومی 
اصلاح طلبان کار سخت و پیچیده ای است. معمولا 
این رهبران جریان اصلاحات هستند که اینگونه 
طرح ها و پیشــنهادات را باید با جدیت پیگیری 

کنند تا به سرانجام مشخصی برسد.
وی افزود: با این تفاســیر تاکنون اراده ای در 
رهبران جبهه اصلاحات برای به سرانجام رسیدن 

طرح پارلمان اصلاحات مشاهده نکردم.
رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: 
طرح ایجاد پارلمان اصلاحات هم اکنون در کمیته 
سیاســی شــورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
مطرح شده و احزاب عضو این شورا در حال بررسی 
آن هستند اما به اعتقاد من این طرح اصطلاحا در 
مرحله طوفان مغزی است و هنوز به مرز پختگی 

نرسیده است. 
هاشمی در پاسخ به این سوال که آیا تا انتخابات 
سال آینده، طرح تشــکیل  پارلمان اصلاحات به 

مرحله عملیاتی و برگزاری جلســات می رسد؟ 
تصریح کرد: عرض کردم اگر اراده برتری پشــت 
این طرح باشد، می توان امیدوار بود که سازوکار 
مجمع عمومی اصلاحات در انتخابات آتی مجلس 

نیز نقش آفرین باشد. 
وی ادامه داد: تعداد احزاب اصلاح طلب که به 
شکل رسمی ثبت شــده اند زیاد است و تعدادی 
از این احزاب به نسبت تشکل های سیاسی فعال 
و تاثیرگذار جریان اصلاحــات، فعالیت و بروز و 
ظهور چندانی ندارند اما در عین حال دارای نظرات 
مختلفی هستند که باید در نظر گرفته شود. اگر 
نهادی ایجاد شود که بتواند نظرات این گونه احزاب 
را منسجم کند، تکلیف جریان اصلاحات نیز برای 

تصمیم گیری های مهم مشخص خواهد شد.
بــه گزارش تســنیم، پیشــنهاد تشــکیل 
پارلمان اصلاحات چند ســالی اســت از سوی 
برخی چهره های این جریــان از جمله مصطفی 
کواکبیان که نسبت به سازوکار حاکم بر شورای 
سیاست گذاری اصلاح طلبان انتقاد جدی دارند، 

مطرح می شود. اخیرا نیز حزب کارگزاران در بیانیه 
پایانی کنگره سراسری خود با اشاره به لزوم تشکیل 
نهاد بالادســتی در جریان اصلاحات، پیشنهاد 
رسمی خود برای تشکیل مجمع عمومی اصلاح 
طلبان )پارلمان اصلاحات( را در اختیار  شورای 

هماهنگی جبهه اصلاحات گذاشته است.

محسن هاشمی رفسنجانی:

سران اصلاحات اراده ای برای تشکیل »پارلمان اصلاحات« ندارند
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لاریجانی: پاکستان قول آزادی 
مرزبانان میرجاوه را داد

علی لاریجانــی، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در پایان دومین کنفرانس رؤســای 
مجالس افغانســتان، ایران، پاکستان، ترکیه، 
چین و روسیه گفت: موضوع مرزبانان میرجاوه 
نیز در این کنفرانس مطرح شد. برخی شواهد 
متقن است که برخی کشورها برای آشفته سازی 
و مسئله سازی در ایران اقداماتی دارند. به غیر از 
پاکستان، کشورهای دیگری هم در این موضوع 
دخیل هســتند، درنهایت آنها به ما قول دادند 
که این موضوع حل شود و به جد پیگیر چنین 

مسئله ای هستیم.
    

اتحادیه اروپا اعمال تحریم  علیه 
ایران را بررسی می کند

روزنامه فاینشنال تایمز نوشت: »منابع خبری 
گفته اند نمایندگان کشورهای عضو اتحادیه اروپا 
در نشست روز دوشنبه در بروکسل درباره اعمال 
تحریم های محدود علیه ایران به دلیل ادعاهای 
مطرح شــده درباره اقدامات ایران در دانمارک 
بحث و رایزنی خواهند کرد.« پلیس دانمارک 
ماه گذشــته بدون ارائه هیچ مستنداتی عوامل 
منتسب به ایران را به حمله به یک فرد در خاک 

این کشور متهم کرد.
    

سرنوشت 31 استیضاح 
در مجلس دهم

علی اصغر یوســف نژاد، عضو هیأت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی به ایسنا گفت: از ابتدای 
دوره دهم تاکنون کلا ۳1 مورد اســتیضاح در 
مجلس تقدیم هیات رئیسه شده است که از این 
میان وزارت آموزش و پرورش و وزارت کشور هر 
کدام با پنج اســتیضاح و وزارت خانه های علوم 
و تعاون هر کدام با چهار اســتیضاح بیشترین 
موارد استیضاح را داشــته اند. وزارت خانه های 
راه و نیرو سه مورد استیضاح، وزارت خانه های 
اقتصاد و کشاورزی هر کدام دو مورد استیضاح 
و وزارت خانه های نفت و صنعت و ورزش و امور 
خارجه هر کدام یک مورد استیضاح داشته اند از 
این تعداد 1۶ مورد انصراف و دو مورد عدم اعتماد 
)کرباســیان و ربیعی( و چهار مورد رای اعتماد 
مجدد ) آخوندی دو مرتبه، ربیعی و حجتی ( و دو 
مورد استعفا آخوندی و شریعتمداری داشته ایم. 

    
بازگشت 260 ایرانی 

از لندن به تهران 
حمید بعیدی نژاد، سفیر ایران در لندن در 
توئیتی نوشــت: قاچاقچیان بین المللی برای 
منفعت خود مهاجرت غیرقانونی را تشویق کرده 
و جان و مال افراد را به خطر می اندازند. اما برخی 
قربانی ها که به هدف نمی رسند، تصمیم بهتری 
می گیرند. در دو سال گذشته، ۲۶0 نفر ایرانی که 
اقامت غیرقانونی در انگلیس داشتند، با مراجعه 

به سفارت ایران در لندن به ایران برگشته اند.
    

بودجه کم منجر به ترور در 
مناطق مرزی می شود

حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از بازدید 
این کمیســیون از منطقه چابهار در سه شنبه 
آینده خبر داد و گفت: متاسفانه در حال حاضر 
تنها برای یک پنجم از کل نیاز مرزی ما، بودجه 
در نظر گرفته شده اســت و دولت باید در این 
مسئله تجدیدنظر کند. حادثه های تروریستی 
اتفاق افتــاده مانند اتفاقی کــه در چابهار رخ 
داد، نشــان می دهد که اگــر در این بخش ها 
بودجه خوبــی تخصیص ندهیــم و کوتاهی 
شود، کشورمان دچار آســیب های عدیده ای 

خواهد شد.
    

»دنا« و »فاتح« به نیروی دریایی 
الحاق می شوند

امیر دریــادار حبیب الله ســیاری، معاون 
هماهنگ کننده ارتش در حاشــیه نمایشگاه 
توانمندی ها و دستاوردهای فنی و تخصصی 
نیروی دریایی راهبردی ارتــش گفت: هفته 
گذشته ناوشکن پیشرفته ســهند به ناوگان 
نیــروی دریایی ارتش ملحق شــد و در آینده 
نزدیک نیز نــاو دنا و زیردریایــی فاتح الحاق 
خواهند شــد. اعلام می کنیم کــه در تامین 
چرخه تجهیــزات مورد نیــاز در عرصه دریا، 
پیشــرفته ترین امکانات را پای کار آورده ایم و 
می توانیم با این امکانات تجهیزاتمان را به روز 
کنیم و بهترین نوع ماموریت را در عرصه دریا 

داشته باشیم.

 مجمع اصولگرایان هم 
مانند امام جمعه اصفهان 

نوک پیکان انتقاداتش 
را به سوی شخص حسن 
روحانی گرفته و نوشته 
است: »رئیس جمهور به 
عنوان عالی ترین مقام 

اجرایی کشور با بررسی 
عملکرد زیرمجموعه های 

خود بیندیشد که چرا 
مصوبات شورای عالی آب 

در مورد زاینده رود اجرا 
نشده است.«

حسینعلی حاجی دلیگانی، 
نماینده شاهین شهر، 

برخوار و میمه دیروز اما در 
پاسخ  به این واکنش ها گفته 

است استعفای آنها نه تنها 
شوخی نیست، بلکه خیلی 
هم جدی است. او می گوید: 
استان های دیگر در اجرای 

پروژه های زیربنایی و 
زیرساختی از اصفهان 

سبقت می گیرند

وزیر امور خارجه با اشاره به طرح اتهامات موشکی علیه ایران 
گفت  که آمریکایی ها هر تلاشی کردند تا در روابط ایران و اروپا 
مزاحمت ایجاد کنند. به  گزارش  ایسنا، محمد جواد ظریف در 

حاشیه کنفرانس روسای مجالس شش کشور در تهران برای 
مقابله با تروریسم در جمع خبرنگاران، گفت : مجالس این شش 
کشور نمایندگان مردم این کشورها هستند که می توانند در این 

زمینه  یک حرکت مردمی را علاوه بر حرکت سیاسی هماهنگ 
کنند. وی درباره طرح اتهامات موشــکی آمریکا علیه ایران، 
خاطرنشان کرد: آمریکایی ها هر تلاشی کرده اند تا در روابط 
ایران و اروپا مزاحمت ایجاد کنند. حتی بیش از این که روابط 
ایران و اروپا را به خطر بیندازند، تلاش آنها بر این است که مسائل 

منطقه را وارونه جلوه دهند.
وزیر امور خارجــه در ادامه صحبت هایــش اضافه کرد: 

آمریکایی ها منطقه ما را انبار باروت کرده اند. میزان سلاحی که 
از سوی آمریکا فروخته می شود، غیر قابل باور است و بسیار فراتر 
از نیاز منطقه است. این نشان دهنده سیاست بسیار خطرناکی 
است که آمریکایی ها در منطقه ما دنبال می کنند و این سیاست 
باعث شــده تا منطقه ما  تبدیل به انباری از سلاح های بسیار 
پیشرفته مخرب شود که متاسفانه هیچ کمکی به صلح  و امنیت 

در منطقه نکرده است.

ظریف:

آمریکایی ها برای ایجاد مزاحمت در روابط ایران و اروپا تلاش می کنند


